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Lliçó inaugural de la periodista Rosa Maria Calaf Solé,
doctora Honoris Causa per la Universitat Rovira i Virgili

Benvolguda senyora Esperanza Martínez Yáñez,
Benvolgut Josep Pallarès Marzal, rector de la Universitat Rovira i Virgili,
Senyor Joaquim Via Rovira, membre del Consell Social,
Senyora Iolanda Tortajada, vicerectora de Política Acadèmica i Qualitat,
Vicerectors i vicerectores, comissionats i comissionades, representants de la societat 
civil i membres de la comunitat universitària.

Sempre me he sentit molt afortunada —per la meravellosa fa-
mília en què vaig néixer i per les generoses persones que m han 
anat ajudant pel camí personal i professional— i , ara, aquesta 
ocasió és una altra bona raó per pensar ho . Tota la meva grati-
tud, doncs, pels qui heu decidit de convidar-me avui . 

És un honor inaugurar el curs 2023-2024 del sistema universitari 
català. I més fer ho precisament a la Universitat Rovira i Virgili, 
per la qual sento un afecte molt especial. Vosaltres em vau ator-
gar el meu primer doctorat honoris causa. 

A més a més, ara em doneu ara l’oportunitat d’entrellaçar i de-
fensar els dos pilars que sustenten qualsevol societat democrà-
tica: l’educació i la informació. El saber. Recordem el lema de 
aquesta universitat Sapientiae Liberi Libertati Sapientes (“lliures 
per a la saviesa, savis per a la llibertat”). 

Tots dos àmbits comparteixen la funció essencial d’ensenyar a 
pensar i a propiciar la lluita contra l’amnèsia selectiva de tants 
grans temes oblidats, crisis silencioses i continents ignorats. 

Per això, una altra part de la meva bona fortuna ha estat el privi-
legi i la responsabilitat de treballar en un d’aquests dos àmbits: 
l’ofici de periodista, aquesta feina d’explicar el que passa a prop 
i lluny amb esperit de servei al bé comú... fent visible el que no 
es vol que es vegi i dient el que no es vol que es digui. 

De vegades la meva vida em sembla una fantasia. He tingut 
casa parada  a la Nova York de Ronald Reagan, al Moscou so-
viètic de Mikhail Gorbatxov, al Buenos Aires de Carlos Menem, 
a la Roma de Silvio Berlusconi, al Vaticà de Joan Pau II, al Mos-
cou rus de Borís Ieltsin , al Hong Kong ja de la Xina potència 
del segle XXI i al Pequín olímpic. He visitat fins ara 184 països , 
només me’n falten 12. 

He fet del món la meva llar, però sense oblidar mai les meves 
arrels familiars i mediterrànies : a les Terres del Ebre i al Baix 
Penedès. Sense oblidar mai el que em deia el meu avi —un 
gran viatger: s’aprèn del que és diferent, no s’aprèn res del que 
és igual. Rebutjar el que no coneixem és una estupidesa.

La meva trajectòria és com un somni complert. Amb això us 
vull dir als estudiants que és cert —us ho ben asseguro— que 
els somnis només es poden aconseguir perseguint-los amb 
afany, amb sacrifici, conquerint les nostres pors, naturals da-
vant situacions desconegudes o imposades pels models socials 
injustos -especialment a les dones pel model patriarcal i an-
drocèntric que ens vol limitades. També —tot s’ha de dir— per 
aconseguir-los cal una mica de bona sort!

He vist tants infants i tants joves com vosaltres que somien amb 
una aula sense cap esperança... La manca d’opcions és la màxi-
ma injustícia. Malbaratar les que tenim és el màxim menyspreu 
per als altres. 

La bona informació ens fa lliures
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Una consulta de Nacions Unides a més de nou milions de per-
sones, a més de cent països, preguntava què era el que feia que 
les coses milloressin per a tothom; la resposta majoritària va ser 
l’educació. 

El fet de no deixar “saber” és una forma de dominar. L’educació 
és un catalitzador de drets i només una societat educada i ben 
informada podrà defensar-los. Martin Luther King, l’assassinat 
activista nord-americà pels drets humans, deia: “No em preocu-
pen els crits dels corruptes sinó el silenci dels innocents.”

Vivim temps de grans expectatives i de frustrants realitats. ¿No 
penseu que no podem permetre una cultura que lloa la ignoràn-
cia, la indiferència davant la injustícia, l’engany i la falsedat?

Actuar contra la pèrdua de l’ètica en la convivència és respon-
sabilitat de tothom. Tanmateix jo —com no podia ser d’una altra 
manera— parlaré més aviat del periodisme i del seu compro-
mís d’alertar, explicar i proporcionar elements de coneixement 
perquè el ciutadà es formi una opinió basada en dades certes i 
contrastades. El rigor, la independència, la pluralitat i l’honeste-
dat són imperatius de l’exercici periodístic. 

I avui, d’una manera o una altra, més barroera o més subtilment, 
aquesta tasca d’informar tan essencial per construir i consolidar 
un estat de dret que defensi les nostres llibertats i valors pateix 
pressions i mals estructurals, afronta reptes inimaginables, cam-
panyes de desprestigi, pals a les rodes. L’actual promiscuïtat del 
poder polític, econòmic i mediàtic és enemiga del periodisme 
independent i crític. 

En determinats contextos ideològics, polítics i econòmics, els 
continguts informatius no reflecteixen la realitat sinó que la in-
venten, segons els seus interessos de grup. 

Potser us estic sonant massa negativa. Us demano que ho pren-
gueu com un crit d’atenció. Mai ha estat fàcil informar i ara 
tampoc. De totes maneres, no puc deixar de recordar Sarama-
go, el Premi Nobel portuguès, que, poc abans de morir, em va 
dir en una trobada a la seva Fundació: “Ho accepto quan em 
diuen que soc pessimista però, tu no creus que el periodisme 
està pèssim ?” Li vaig dir que sí... però, això vol dir que tenim 
molta feina a fer. 

I ara, no que penseu que soc una d’aquelles nostàlgiques del 
passat? Doncs, no. Deixeu-me que puntualitzi que sempre hi ha 
hagut bon i mal periodisme; ni abans tot era millor ni ara tot és 
pitjor. Mai han faltat voluntats d’interferència i de manipulació, 
ni mitjans de comunicació ni periodistes que sucumbeixin a in-
teressos aliens a la vocació periodística. 

El que passa en la actualitat és que s’inverteix molt en mal perio-
disme, es disseminen amb més eficàcia que mai les fake news, 
és a dir, la mentida de tota la vida. Es desinforma millor del que 
s’informa. 

El flux d’informació el dominen mitjans globals —a través de 
suports dispars, sovint interconnectats— que formen grups me-
diàtics poderosos a l’entorn de tendències polítiques i econòmi-
ques que condicionen la informació proporcionada.
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En un informe del Pew Institute d’investigació mediàtica sobre 
l’excel·lència en el periodisme es constatava que a Washington 
havia augmentat considerablement la presència de mitjans acre-
ditats. De 160 corresponsals el 1968 es va a passar gairebé als 
1.500 l’any 2000. Això s’atribuïa que les transmissions eren més 
rapides, més fàcils i més barates. 

Tanmateix, l’augment de periodistes a la capital nord-americana 
no va significar una informació més rigorosa, més plural, més 
compromesa. Curiosament, era més homogènia i no produïa 
més exclusives. És a dir, la qüestió era ser-hi present i no pas 
veure, investigar, comprovar, saber, explicar... era cada cop més 
un simulacre de fer periodisme. 

La crònica de llarg alè, els especialitzats en internacional que 
il·luminen els clarobscurs i les incerteses en moments de crisi, 
desapareixen. 

Especialment, la televisió i les xarxes contribueixen més fàcil-
ment a disseminar prejudicis i estereotips, a debilitar els valors 
col·lectius. Profereixen crits irrellevants i silencis injustos.

Converteixen el periodista en protagonista, i alguns més que in-
formadors semblen actors interpretant un personatge, vestint ar-
milles antibales o cobrint-se el cap i el cos, massa sovint, perquè 
ho demana el paper i no la realitat. I això enganya i desinforma.

La xerrameca (charlatanería) ocupa el lloc de la informació re-
colzada en un coneixement assenyat i documentat de la realitat.

Les cròniques s’encongeixen i es converteixen gairebé en titu-
lars. Quan vaig arribar a Nova York, el 1983, una peca del TD 
tenia més de 3 minuts; a la Unió Soviètica, el 88, dos i mig; a 
Amèrica del Sud, als anys 90, 2 minuts; a Itàlia, 1,40; a Rússia, 
el 96, 1,25, i a Àsia 1,10.

Impera la creixent acceleració de l’agenda mediàtica i política, 
dominada per una visió a curt termini, molt centrada en l’imme-
diat. Hi ha gestos, no hi ha plans.

Les notícies neixen, viuen i moren en un obrir i tancar d’ulls. Es 
prioritza el que impacta per damunt del que importa. L’anàlisi, 
la reflexió i l’ètica cedeixen a la banalització, la immediatesa, el 
tot s’hi val. Es parla molt i es diu poc.

S’ofereix infoentreteniment, una barreja tòxica d’informació que 
desinforma i de diversió que embruta. 

Se’ns vol fer creure que estem informats quan estem entretin-
guts. En el millor dels casos, amb finalitat mercantilista, aliena a 
l’objectiu periodístic. En el pitjor, amb voluntat manipuladora. 

La despesa més gran es fa per disseminar les notícies, no per 
recollir-les. S’inverteix en el hardware, la tecnologia; no en el 
software, els periodistes.

Se’ns vol lectors de comunicats de premsa i amb comparses de 
rodes de premsa sense preguntes. 

Els fets són posseïts, no descrits. S’envien missatges erronis, dis-



torsionats, falsos, que molt probablement conduiran a prendre 
decisions equivocades.

Cal preguntar-se si la premsa és on hi ha la notícia o si la notícia 
és on hi ha la premsa. 

Amb tot això cada cop més persones deixen d’interessar se per 
la informació. El 2017, un 63% dels ciutadans seguien les notí-
cies. El 2022, el 51%. A l’Estat espanyol, entre el 2015 i el 2022, 
només un 55%. Estan cansats de la repetitiva i negativa agenda 
informativa .

L’aparició d’Internet i l’accés a una quantitat infinita de contingut 
dilueix l’atenció. S’està produint un canvi d’hàbits i un allunya-
ment dels mitjans convencionals. Aquí un 75% llegeix les notí-
cies a través de mòbils intel·ligents.

Si a aquestes pràctiques hi afegim la irrupció de la intel·ligència 
artificial generativa, el Chatgpt és ara per ara el més famós, el 
panorama encara és més inquietant.

Aquest és el primer curs en què milions d’estudiants 
usaran els chatbots i la comunitat educativa es pregunta 
com pot afrontar la nova realitat. I el periodisme també. 
I la societat. Alguns països l’han bloquejat. 

El ventall de possibilitats que ofereix és immens però els 
riscos també. On és el límit? Correm el perill de ser en-
golits? Els posem a les taules o els fem fora? A Nova York 
al gener van dir que no els volien als centres d’ensenya-
ment, però han reculat. Si no pots amb el teu enemic, 
uneix-t’hi, sembla que és la conclusió. 

La UNESCO demana una resposta coordinada a tots 
els governs prioritzant la seguretat, la inclusió, la trans-
parència... Qualsevol canvi tecnològic provoca dubtes i 
genera resistència.

(Text de la Sorbona) 

Caldrà regulació i control i ja veurem si hi som a temps.

Quan van arribar la globalització i els avenços en la comunica-
ció, arribava una bona notícia: el món estaria més ben connec-
tat, hi hauria més fonts d’informació i saber, la llibertat d’expres-
sió en sortiria beneficiada, ens coneixeríem millor i la cohesió 
entre els mons d’aquest món seria més fàcil que mai.

Però, no va trigar gaire la mala notícia. Ni la globalització ni la 
tecnologia s’utilitzarien amb aquesta finalitat. Anteposem el que 
ens separa al que ens uneix. Hem abolit les distàncies, però no 
les diferències. S’afavoreix l’enfrontament. Tots sabem el grau 
de polarització assolit en totes les societats, extremadament pe-
rillós.   

I ara, no que penseu que soc una d’aquelles tecnofòbiques? 
Doncs deixeu-me que us digui que la tecnologia és la millor 
eina que mai hem tingut , però que, com totes les eines, depèn 
de com la usem. Té exactament la mateixa força i possibilitat per 
fer el bé que per fer el mal. Cal aprofitar la xarxa al màxim, però 

no caure a la xarxa. 

L’algoritme decideix per nosaltres, però qui decideix l’algoritme 
i amb quina intenció? No podem deixar que la tecnologia ens 
domini. 

Vivim en un escenari de notícies que menteixen, de silencis que 
enganyen i de soroll mediàtic que distreu. Generalitzar no és 
mai just, però la realitat és que aquesta és la tendència arreu 
del món. 

Un estudi de l’Institut Reuters diu que un 54% de la població 
mundial no sap quan els estan mentint. I és un 61% en el cas 
dels ciutadans que només consulten notícies a les xarxes so-
cials. Per això és fonamental ensenyar habilitats i competències 
per aprendre a separar el que és tòxic del que no ho és, com 
protegir-se davant de vídeos manipulats. L’alfabetització medià-
tica per detectar desinformacions ha de començar a l’escola.

Finlàndia ocupa el primer lloc entre els 41 països europeus en 
resiliència contra la desinformació, segons una enquesta de 
l’Open Society Institute. No és només el resultat del seu sòlid 
sistema educatiu sinó també de l’esforç per educar en mitjans 
que formen part del pla d’estudis des de preescolar.

Diversos sondejos dels Estats Units mostren que la informació 
enganyosa i la desinformació són més freqüents des del 2016, 
hi ha una pèrdua de credibilitat dels ciutadans i la confiança es 
troba en el punt més baix. Només el 42% dels ciutadans del 
món es refia de la majoria de les notícies. A Finlàndia un 46%, 
mentre que als Estats Units, un 26%. I aquí, un 32%.

No s’inverteix en qualitat informativa i a això s’hi afegeix que els 
ciutadans s’han acostumat al periodisme d’un sol ús.

Cal reconnectar amb els ciutadans, cal tornar a una informació 
fiable, de context acurat i perspectiva més positiva. Mai ha estat 
tan necessari un periodisme compromès, independent, crític. 

Estem assistint a l’erosió de les institucions, a una cultura política 
defectuosa i al buidatge de la democràcia. L’amenaça més greu 
no ve dels cops militars sinó de governs antidemocràtics que 
han sortit de les urnes. 

Estem construïm societats no basades en una opinió publica 
sana sinó basades en una emoció pública vulnerable. 

El gran mal avui, segons el filòsof Cornelius Castoriadeis, és que 
ens fem poques preguntes. Una podria ser: volem una societat 
de consumidors i aplicacions o de ciutadans i drets? Volem ser 
consumidors dòcils i espantats que compren productes i idees? 
O ciutadans amb sentit crític que decidim en quin món volem 
viure i que visquin els nostres fills?. 

Rebre formació i informació de qualitat és un dret que podem 
exigir. Buscar-la és una obligació que s’ha de complir.

Tucídides, l’historiador grec, deia que hem d’escollir entre no fer 
res o ser lliures. La llibertat no la regalen. 
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Els mitjans influeixen pel que diuen, pel que no diuen i per com 
ho diuen. 

També és imperatiu utilitzar bé la llengua, cosa que afavoreix el 
dret a una informació veraç. Les paraules s’utilitzen amb lleuge-
resa: vaig assistir a una fira d’armament on s anunciaven bales 
ecofriendly, bales ecològiques.     

S’usen eufemismes que anestesien la veritat. L’amabilitat de les 
paraules per manipular les idees. Una forma més de desinfor-
mar: reorganització dels serveis públics vol dir privatització, im-
pacte asimètric de la crisi vol dir que afecta els més pobres. Les 
paraules busquen aconseguir adhesió més que reflexió. El lèxic 
configura una percepció dels fets determinada.

El món, en opinió de David Hayes, ha entrat en aquest segle 
amb un dèficit d’ideari, d’ètica, d’institucions solvents, de lide-
ratge polític qualitatiu i moral… l’economia s’ha convertit en el 
cos doctrinal principal. La persona es veu desplaçada del centre 
de l’atenció.
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Intervenció de l’Il·lm. Sr. Rubén Viñuales Elías,
alcalde de Tarragona

Moltes gràcies per la benvinguda, Magnífic Rector, i sobre-
tot per la tasca que duu a terme liderant la nostra universitat. 
La Universitat Rovira i Virgili s’ha convertit en un referent no 
només al territori sinó també a la resta de Catalunya. La qua-
litat dels estudis que ofereix, unida a l’excel·lent tasca de re-
cerca i coneixement, fa que la URV sigui un motor no només 
econòmic sinó també de ciutat. 

El bon funcionament de la Universitat també és gràcies a tots 
els rectors que hi han passat i, sobretot,  si em permeteu, ja 
que la tenim aquí davant gràcies a la doctora i exrectora María 
José Figueras: gràcies per marcar el camí i trencar el sostre de 
vidre. 

Per mi és un honor ser avui en aquest acte no només com a 
alcalde sinó també com a estudiant i llicenciat en Dret per 
aquesta casa. Per mi, la URV és l’element indispensable que 
ha permès a tantíssimes famílies del territori de classes treba-
lladores fer un salt social i laboral. Sense una universitat pú-
blica i de qualitat, no tindríem ascensor social i ho hem de 
recordar sempre. 

 Perquè les universitats siguin aquest motor social i econòmic, 
necessiten fortes inversions i suport màxim de totes les institu-
cions públiques. Cal impulsar, doncs, les reformes necessàries 
i proporcionar el finançament adequat per integrar-les a la per-
fecció al territori.

Per acabar, m’agradaria saludar especialment el president de la 
Generalitat, el senyor Pere Aragonès. President, moltes gràcies 
per la vostra presència avui en aquest acte. Com bé sabeu, 
en els pròxims anys la ciutat de Tarragona, juntament amb 
els altres municipis del territori, hauran de conformar l’àrea 
metropolitana de Tarragona. La Universitat i la Generalitat hi 
han de tenir un paper clau. La transferència de coneixement 
i el foment de la innovació han d’ajudar a consolidar un teixit 
econòmic més basat en el valor afegit i en la qualificació pro-
fessional. Si ho aconseguim, tindrem més oportunitats per a 
tothom i serem menys vulnerables davant de futures crisis. 

Moltes gràcies. 

Bon dia a tothom,
Molt Honorable President, gràcies per estar aquí a Tarragona, 
es casa seva, últimament ve bastant, cosa que li agraïm.
Honorable conseller, autoritats, alcaldes i alcaldesses 
de les ciutats que són seu universitària, amics i amigues tots.
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Paraules del Sr. Josep Poblet Tous,
vicepresident del Consell Social

En nom dels presidents i presidentes dels Consells Socials, i en 
el meu propi, saludem  tota la comunitat universitària catalana 
bo i desitjant un bon curs acadèmic. Referint-me a aquestes 
institucions en el seu conjunt, i a la URV en particular, els pro-
poso una breu reflexió compartida en tan sols tres aspectes: 

1. La LOSU, la nova llei.

2. Suport a les famílies en benefici del talent.

3. Empresa i Universitat han d’incrementar el seu compromís.

Pel que fa al rimer aspecte, la nova llei incrementa les atribu-
cions dels consells en la participació i la representació de la 
societat, alhora que vol interrelació entre universitat i institu-
cions, organitzacions socials i teixit productiu. Per això estem 
en diàleg permanent amb el conseller Nadal, a qui agraïm que 
atengui i comparteixi les nostres inquietuds.  En aquest sen-
tit, avui que ens acompanya el M.H. President, cal fer notar 
que en relació amb el Pla d’inversions universitàries, enguany 
hem començat a anar una mica més bé, gràcies, president! 
Ara caldrà continuar en la mateixa direcció, amb els números 
previstos en el PIU. 

En el nostre cas, també hem parlat amb el subdelegat del Go-
vern de l’Estat, Santiago Castellà, perquè ens ajudi en l’apli-

cació de la nova llei, ja que l’esforç extraordinari que la URV 
està duent a terme, a causa a la nostra singularitat, no es veu 
de cap manera compensat. Un campus de 6.800 km2 al llarg 
de 200 km de distància des de Vilafranca del Penedès fins 
a Tortosa, passant pel Vendrell, Tarragona, Reus i Vila-seca, 
obliga desplaçaments de professorat i alumnes, proveïdors, 
empreses, duplicitats i costos afegits d’administració. Tot és 
més complex en pro de la necessària equitat entre els diversos 
campus. 

Aquest fet, uns estudis universitaris que s’apropen a les per-
sones, impensable fa uns anys, tan ben valorat per tothom, 
sotmet  la nostra universitat a un estrès econòmic i de  funcio-
nament que cal atendre sense dilació. Perquè així ho reconeix 
la llei, però i sobretot, perquè hauria de ser la justa compensa-
ció a la riquesa aportada a totes les àrees urbanes per la Uni-
versitat i a l’innegable impuls a l’equilibri territorial del sud de 
Catalunya. Aquesta característica tan nostra amb trenta-dos 
anys s’ha convertit en un valor que ens distingeix i ens atorga 
una singularitat que les institucions de govern, sobretot les de 
l’àmbit local, han de considerar i atendre.

Pel que fa al segon aspecte, el suport a les famílies en bene-
fici del talent, Una bona part dels universitaris catalans que 
obtenen beques estan finançats per les nostres universitats, 
atès que l’Estat no subvenciona la totalitat de la matrícula, raó 

Molt bon dia a tothom,
Molt honorable president de Catalunya, Rector Magnífic de la Universitat Rovira i Virgi-
li, il·lustríssim Sr. Alcalde de Tarragona, Honorable Conseller de Recerca i Universitats, 
rectores i rectors de les universitats catalanes, rectora i rectors estats de la Universitat 
Rovira i Virgili, presidentes, presidents i integrants dels consells Socials de Catalunya, 
Sra. Rosa Maria Calaf, membres de les comunitats universitàries, autoritats que ens 
acompanyeu, senyores i senyors.
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per la qual cada universitat suporta una càrrega econòmica 
afegida.  Això no ha fet minvar la qualitat formativa dels nos-
tres alumnes. Els becats de la URV provenen de famílies amb 
la renda per càpita més baixa del mapa universitari. El 33,2% 
perceben alguna beca o ajut per a l’estudi. Som la universitat 
que en rep més, gairebé 9 punts per damunt de la mitja catala-
na.  Aquest fet no ha estat un impediment perquè la nostra uni-
versitat s’hagi situat en posicions punteres, tant a escala docent 
com investigadora, en el rànquing català, estatal i mundial. 

Conclusió: la nostra universitat i els nostres universitaris treu-
en bones notes! Això fa pensar en la conveniència d’impulsar 
algun instrument com un contracte programa social en què 
el compromís de la Universitat seria, d’una banda, la millora 
constant de la seva oferta d’educació superior i de recerca, i 
el del món econòmic, de l’altra, facilitar que la URV disposés 
de fons addicionals per assolir la millor promoció econòmica 
i social, per pal·liar el sobreesforç de la Universitat i la feblesa 
econòmica de les nostres famílies.  

Això ens porta al tercer i darrer aspecte, empresa i Univer-
sitat han d’incrementar el seu compromís. Aquesta constata-
ció, extensiva a tot Catalunya, encara és més preocupant en 
comprovar que les empreses probablement pensen que no 
necessiten la universitat, ni la nostra, ni les altres, com tampoc 
inverteixen prou en el seu propi coneixement. 

En el nostre cas, l’impacte de la URV al PIB de la nostra re-
gió és d’uns 600 M€/any, i les entrades que tenim del nostre 
teixit econòmic, empreses i fundacions, són uns 0,8 M€/any: 
ja està tot dit. Si les 50 primeres empreses aportessin a través 
de formació, convenis, contractes i serveis només un 0,2% de 
la seva facturació, facilitarien unes entrades d’uns 15 M€/any, 
que fora la millor inversió de futur que podrien fer. 

Conclusió: La Universitat aporta molt més del que rep. Aques-
ta realitat reclama de forma urgent revertir la tendència i fer-la 
créixer en sentit contrari a l’actual.

I això és tot, només ens resta felicitar per endavant la Sra. Ca-
laf, els guardonats i guardonades en aquest acte i desitjar al 
conjunt de la societat catalana que pugui sentir-se sempre ben 
orgullosa de les seves universitats. 

Que tinguem demà una bona diada de Santa Tecla i moltes 
gràcies per l’atenció.
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Discurs de la Dr. Josep Pallarès Marzal,
rector Mgfc. de la Universitat Rovira i Virgili

Formar en valors 

Encarem la recta final d’aquest acte d’inauguració i no puc fer-
ho de cap altra manera que felicitant totes les persones guar-
donades. Enhorabona! Sens dubte, l’excel·lència que exerciu 
en cadascun dels vostres àmbits és bàsica per garantir la qua-
litat del sistema universitari català. 

També, com no pot ser d’altra manera, vull agrair la magistral 
lliçó inaugural que ens ha regalat Rosa Maria Calaf. Moltes 
gràcies per la lucidesa de les vostres reflexions. 

En un món de saturació informativa, saber discernir entre allò 
que és cert i allò que està manipulat és clau. Tots coincidirem 
amb la voluntat d’actuar contra la pèrdua d’ètica i la necessi-
tat de trobar els mecanismes per evitar que la tecnologia ens 
domini. 

Bon dia a tothom,

Us donem la benvinguda a la Universitat Rovira i Virgili 
en aquest acte oficial d’inici del curs acadèmic 2023-2024 
del sistema universitari català, és la quarta vegada que 
tenim el plaer com universitat d’acollir un acte d’aquestes 
característiques. Molt honorable Sr. Pere Aragonès i García, 
President de la Generalitat de Catalunya, honorable Sr. 
Joaquim Nadal i Farreras, conseller de Recerca i Universitats, 
Sr. Josep Poblet, president del Consell Social de la Universitat 
Rovira i Virgili, Sra. Rosa Maria Calaf, ponent i doctora honoris 
causa de la universitat Rovira i Virgili, Rectors Magnífics 
i Rectores Magnífiques del Sistema Universitari Català, 
presidents i presidentes dels respectius consells socials, rectors; 
Joan Martí, Lluís Arola, Xavier Grau, Pep Anton Ferrer i Rectora 
Maria José Figueres,  també rector Josep Oliveres, Il·lustríssim 
alcalde de Tarragona, Il·lustríssima presidenta de la Diputació 
de Tarragona, delegats del govern de la Generalitat de 
Catalunya, secretari general de Recerca i Universitats,

Directors i directores General de la Generalitat, secretària del 
Consell Interuniversitari de Catalunya, digníssimes, moltes 
autoritats acadèmiques, diputats i diputades, autoritats civils, 
autoritats locals, autoritats comarcals, representants del mon 
econòmic i social, membres de la comunitat universitat , 
senyores i senyors molt benvinguts en aquest acte.
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Com a rector de la Universitat Rovira i Virgili, és un honor 
acollir a casa nostra el Molt Honorable President, el Conseller 
de Recerca i Universitats, els rectors i rectores de tot el Sistema 
Universitari Català, ens dona un idea de Sistema, però tan 
important com això és veure avui la sala plena més de 350 
persones, representant tota la societat civil, és aquesta unió 
entre universitats, govern i societat el que realment dona 
coherència al Sistema Universitari Català. Aquest acte el farem 
en català, pot semblar una obvietat, però aquesta setmana 
han passat coses que en aquest moment d’inauguració val 
la pena destacar, el primer és que és una llengua d’us al 
congrés, crec que ens hem de facilitar tots, molt rellevant, 
en clau més local, ahir a la tarda amb el secretari de l’Àrea 
de política lingüística, signàvem la primera universitat, estic 
segur que la resta d’universitats també s’adheriran,  al protocol 
del pla d’actuació de política lingüística de la Generalitat de 
Catalunya, tots treballant per reforçar la nostra llengua. Aquest 
dilluns els rectors de les universitat públiques vam signar, 
vam presentar un manifest defensant l’ús del català a la Unió 
Europea, malauradament encara no el podem celebrar, però 
seguint l’ensenyança i el mestratge de la doctora Carme Junyent, 
recentment desapareguda, estic segurs que tots i totes farem els 
nostres millors esforços per pogué assolir que aquests elements 
siguin un èxit. Com dèiem, amb tos els accent de la nostra 
llengua.



Ja que ha parlat una periodista, permeteu-me la llicència de 
començar intentant fer un primer titular: Formació en valors 
com a clau per a la transformació social

Les universitats, parlo com a sistema, han evolucionat al llarg 
de la història amb diferents models que s’han anat sobrepo-
sant en funció de les demandes socials. Diversos models no 
excloents sovint acompanyats de grans revolucions tecnolò-
giques. 

Ara —ho apuntava en la magistral lliçó la nostra doctora ho-
noris causa—, estem entrant en una nova revolució tecnològi-
ca, amb els assistents virtuals com a darrer exponent. Aquest 
escenari ens planteja nous horitzons i un seguit de reptes com 
a individus, com a sistema universitari i també com a societat. 

Per sort, tenim uns nivells de coneixement que ens permeten 
trobar solucions a gairebé tots els problemes. Des de l’àmbit 
científic tenim capacitat de generar tecnologia de manera ac-
celerada, com hem vist recentment amb les vacunes ARN per 
a la covid. Per tant, el repte és la gestió social d’aquesta tecno-
logia. Per això cal aprofundir-hi, cal vetllar per canalitzar-ne el 
bon ús i evitar el poder de destrucció que pugui tenir.

Un exemple: els coneixements que tenim sobre l’energia atò-
mica serveixen tant per crear una bomba com per salvar vides. 

En aquest nou escenari les universitats hem de tenir un paper 
clau, tant per assentar les bases d’aquesta regulació social com 
per potenciar la formació en valors del nostre estudiantat.

Tenim la missió de formar bons professionals, però ara més 
que mai hem de formar persones amb esperit crític, amb va-
lors, amb capacitat d’anàlisi. Més enllà d’ensenyar continguts, 
capacitats i habilitats, necessitem que els nostres alumnes 
aprenguin a pensar i a raonar. Només així aconseguirem so-
cietats en què la tecnologia no ens domini.  

Ho podria deixar aquí, però no puc ni vull oblidar que ha estat 
una setmana especialment tràgica a Tarragona. No en tenim 
prou amb valors per gestionar el coneixement, també ens ca-
len valors per a la convivència social. 

Necessitem persones honestes i amb valors per combatre ex-
tremismes i corrents xenòfobs, per combatre la intolerància 
amb la diversitat —bé  racial o bé de gènere— i xacres com 
l’actual onada de casos de violència masclista. Abans he parlat 
de la bomba atòmica. Aquest estiu vaig tenir el privilegi com a 
representant de la URV d’assistir a Hiroshima al 78è aniversari 
de la barbàrie. En lloc de fomentar l’odi, a Hiroshima la forma-
ció per la pau s’ha convertit en un valor.  

Concloc aquest primer missatge fent-me meves les paraules de 
Margaritis Schinas, vicepresident de la Comissió Europea, la 
setmana passada en el marc del Fòrum d’Aliances d’Universi-
tats Europees: “Les universitats serem rellevants en la mesura 
que siguem capaces de canviar el món on vivim.” Per tant: 
formació, recerca,  innovació, transferència de coneixement, 
però també formació en valors per convertir la universitat en 
instrument de transformació social.

Un país innovador

Deixant els valors a banda, m’agradaria introduir-hi un segon 
titular: Treball conjunt per a un país innovador.  

Avui, en aquest auditori on  som tots els que hi hem de ser, 
tocaria parlar del paper que ha de tenir la universitat en l’àm-
bit de la recerca, donar dades sobre transferència de coneixe-
ment; també hauria d’aprofitar per insistir en el paper que hem 
de tenir les universitats no només per vertebrar i equilibrar el 
territori sinó per potenciar-lo a través de regions del coneixe-
ment.  També hauria d’aprofitar que hi som tots per dema-
nar —perquè els necessitem— més recursos econòmics no 
només públics sinó també provinents de l’àmbit privat. 

No ho faré, en primer lloc perquè no ho sabria sintetitzar mi-
llor del que ja ho ha fet el nostre president del Consell Social.  
En segon lloc, perquè més que parlar de la nostra missió i les 
nostres necessitats prefereixo ampliar el zoom i posar el focus 
en allò que ens uneix: aconseguir que el país sigui innovador! 

Perquè això passi cal que tots els agents estiguem alineats.  

M’agrada remarcar aquesta necessitat d’interacció entre uni-
versitat i societat per aprofundir en el desenvolupament terri-
torial. Però avui, en lloc de fer teoria sobre el concepte, vull 
destacar el treball conjunt que estem fent les empreses i els 
agents de coneixement de la mà del Govern català per desen-
volupar la tecnologia que ha d’impulsar la descarbonització 
de la indústria.  Perquè explico aquest exemple? Perquè ser 
pioners i trobar solucions a un problema d’àmbit mundial és 
convertir-nos en un país innovador i a la vegada també és fo-
mentar l’impuls territorial i crear llocs de treball qualificats.

Tenim grans reptes a escala global i territorial: la descarbo-
nització n’és un, però no podem deixar de bandael despo-
blament de les zones rurals, les emergències humanitàries (la 
guerra d’Ucraïna o el terratrèmol del Marroc), el canvi climàtic, 
amb conseqüències  mundials com el cicló del Líban, i també 
reptes més propers com la regressió del delta de l’Ebre...  No-
saltres, com a universitat i com a agents del coneixement, hem 
de ser capaços de formar part de la solució.

Relleu generacional

He parlat de la responsabilitat i la necessitat que tenim com 
a universitat de formar persones crítiques i m’he referit a la 
necessitat d’alinear coneixement amb objectius de govern i 
d’empreses per aconseguir ser un país innovador. 

Si es tractés d’un inici de curs convencional, ara caldria parlar 
dels reptes més immediats que té per a aquest curs la Uni-
versitat Rovira i Virgili , caldria parlar dels plans estratègics 
o d’altres prioritats. Avui, però, tenim l’honor d’acollir l’inici 
de curs de tot el sistema universitari català i em disculpareu 
si aprofito aquest darrer bloc per continuar parlant en clau de 
sistema universitari. 
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Un darrer titular: Per formar en valors i per contribuir a tenir 
un país innovador “només” necessitem dues coses: persones i 
polítiques a llarg termini. 

President, conseller, aprofito la vostra presència per insistir en 
la necessitat urgent i imperiosa de donar el suport necessari 
perquè tinguem capacitat de captar nou talent i retenir l’actual. 
Des de la crisi econòmica del 2008 les universitats catalanes 
patim pel relleu generacional, arrosseguem les seqüeles d’un 
llarg període de desinversió i, tot i que hem fet un esforç in-
gent per continuar jugant a primera divisió, ara ens calen grans 
fitxatges per mantenir aquest posicionament, ens cal atracció 
de talent perquè, insisteixo, volem continuar sent un país in-
novador.  

Som conscients del gran esforç que s’està fent des del Govern 
català en aquest sentit i de la importància del pla de xoc apro-
vat, que ens serveix per començar a encarrilar la situació. Però 
amb això no n’hi ha prou. Cal un pas més per generar l’entorn 
i les condicions que facin possible que aquest nou talent pugui 
excel·lir. 

De manera expressa he parlat de suport i no he parlat de di-
ners. Evidentment que cal finançament per poder desplegar 
els fulls de ruta marcats bé pel Pacte nacional per a la societat 
del coneixement, per la Llei de la ciència o, en l’àmbit estatal, 
per la LOSU. Necessitem aplicar-los però per mi no és tan im-
portant posar l’accent en la quantitat de diners que es neces-
siten, que sabem quants son, sinó en e per a què necessitem 
aquests diners (per convertir-nos en un país innovador) i quina 
eina ens cal per aconseguir-ho: persones. Necessitem perso-
nes, tant en l’àmbit de la recerca i la formació, com també en 
l’àmbit de gestió.
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Ens hi va el futur i la competitivitat del nostre sistema públic 
d’universitats.

He començat fent esment de les reflexions que avui ens ha fet 
la sàvia veu de Rosa Maria Calaf i vull acabar recuperant les 
reflexions que ens feia l’any passat en aquest mateix auditori 
un altre savi, el doctor Eudald Carbonell, que deia:

• “Caminar de manera erràtica, confiant en l’atzar, aliens 
al que passa al nostre voltant ens pot portar al precipici. La 
nostra espècie s’ho ha de replantejar i dir: què volem que 
passi i què farem perquè això que volem passi.” 

•I afegia: “Una espècie competent no competeix, només 
competeix una espècie d’incompetents.” 

Estem en un moment de cruïlla al sistema universitari català 
i la reflexió del professor Carbonell ens obliga a decidir no 
només què volem que passi sinó què hem de fer perquè això 
passi. Més enllà dels reptes immediats d’aquest nou curs que 
ara comencem, posem la mirada llarga per encarrilar el paper 
que les universitats catalanes hem de tenir en aquest futur país 
innovador. 

Com a sistema universitari estarem a l’altura perquè, malgrat 
ser conscients de la idiosincràsia de cada universitat, tenim 
molt clar que com a sistema serem competitius no perquè 
competim sinó perquè entre tots cooperem. 

I és amb aquest esperit de cooperació i amb aquest anhel de 
continuar sent competitius pel futur del país que donem per 
inaugurat el curs 2023-2024. 

Moltes gràcies a tothom. 



Cloenda a càrrec del M. Hble. Sr. Pere Aragonès i Garcia,
president de la Generalitat de Catalunya

Molt bon dia a tothom,, 
Magnífic Rector de la Universitat Rovira i Virgili, 
Conseller d’Universitats, 
Alcalde de Tarragona, 
Presidenta de la Diputació de Tarragona, 
Resta de rectors del sistema universitari català,
President del Consell Social i tots els presidents i presidentes 
de consells socials de les universitats catalanes que avui ens 
acompanyeu, 
Representants d’institucions com el Parlament de Catalunya, el 
Congrés dels Diputats i també els municipis de l’àrea d’actuació 
de la Universitat Rovira i Virgili, i sobretot comunitat universitària.  
Sobretot la comunitat universitària de la Universitat Rovira i Virgili 
que avui sou aquí, el personal docent investigador, el personal 
d’administració i serveis i també l’estudiantat,

És un honor poder presidir un any més la inauguració del 
curs universitari, i fer-ho des de Tarragona i des de la Univer-
sitat Rovira i Virgili, que crec que és un excel·lent exemple 
de l’aportació de valor que el sistema universitari català fa 
a la nostra societat, al conjunt del país. No només en for-
mació i transmissió de coneixement en l’àmbit de l’educació 
superior, no només en l’àmbit de la recerca sinó també en la 
funció social de la universitat. 

La universitat no s’acaba a les aules, no s’acaba a les parets 
dels laboratoris. Els seus límits no es troben només dins dels 
campus universitaris sinó que la universitat permet un efecte 
de vessament, en termes de coneixement d’oportunitats, cap 
al conjunt de la societat. I les universitats catalanes duen a 
terme aquesta tasca amb excel·lència.  Hi ha un potencial 
de fer-ho encara molt millor, però ho fan d’una manera ex-
cel·lent amb totes les oportunitats, recursos i eines que tenen 
al seu abast. 

Aquest acte, doncs, serveix també per reivindicar l’excel·lèn-
cia del sistema universitari català. Un sistema universitari 
fort, de qualitat, al servei del país que volem. Un país format 

per ciutadans cultes, per una població instruïda; en definiti-
va, que tingui les eines per esdevenir una societat plenament 
empoderada. Una universitat que sap que la seva tasca sí 
que és dins del campus, però també fora, com deia abans.  
Per tant, unes universitats que es miren a si mateixes i es 
conceben a si mateixes com agents transformadors de canvi, 
que ens permeten ajudar a pensar en gran el futur del país i 
a fer-lo realitat, i que acompanyen i empenyen una societat 
i una economia cada vegada més diverses i una estructura 
econòmica del nostre país cada vegada més forta. 

El potencial del nostre sistema universitari de recerca és molt 
definitori de la Catalunya que ja està venint i que és una 
realitat, la Catalunya que arribarà a vuit milions d’habitants 
aquest mateix any. Així, doncs, avui voldria ressaltar tres 
idees. La primera és la universitat com a garantia d’oportu-
nitats per a la ciutadania. La segona, l’impuls d’un necessari 
relleu generacional i de la millora de les condicions en les 
quals es treballa la universitat. I la tercera, el reforç de totes 
les infraestructures que acompanyen i fan possible la recerca 
que es du a terme al nostre país. Permeteu-me, doncs, que 
faci una breu referència a aquestes tres qüestions. 

La primera és que les universitats són i han de continuar sent 
una garantia d’oportunitats per a tothom, i han de contribuir 
de forma decisiva a revertir les desigualtats. En cap cas a 
donar-ne continuïtat, sinó a revertir-les. Ahir es va presentar 
un estudi de l’Agència per a la Qualitat del Sistema Univer-
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sitari que explica clarament que les persones amb màsters i 
doctorats tenen plena ocupació. I en les persones que tenen 
un nivell d’estudis de grau, la taxa de desocupació és del 
5,5%. La taxa mitjana d’atur del nostre país és del 8,4%. Si la 
comparem amb la taxa d’atur juvenil, especialment quan mi-
rem fins als 29 anys, se situa entorn del14,5%, que és un dels 
problemes estructurals del nostre mercat laboral.  Per tant, 
un dels compromisos del govern que presideixo és eliminar 
les barreres econòmiques que frenen l’accés a la universitat. 
La universitat ha de ser motor d’ascensor social, i perquè si-
gui un motor d’aquest ascensor social les portes de l’ascensor 
han d’estar obertes a tothom; així, doncs,  facilitar l’accés a 
la universitat és clau. 

Cap jove s’ha de quedar a les portes de la universitat per 
raons econòmiques. No ens ho podem permetre com a país. 
I no ens ho podem permetre perquè una persona que pro-
gressa gràcies als seus estudis universitaris, al seu esforç, a 
la seva dedicació, no només obté un progrés individual sinó 
que afavoreix el progrés de tot el seu entorn, de la seva famí-
lia, del seu barri, del seu poble. En definitiva, de la comunitat 
on viu. Per aquesta raó és fonamental continuar avançant en 
l’equitat, ampliant les rebaixes i les exempcions per estudiar 
a les universitats públiques catalanes com ho hem fet i com 
ho fem amb molta més intensitat aquest curs. 

Serà el tercer curs consecutiu que abaixem les taxes universi-
tàries. Respecte a fa set anys, avui la matrícula d’un grau pú-
blic val 1.200 € menys, i dels màsters, uns 2.000€ menys de 
mitjana. Aquestes rebaixes de taxes van acompanyades d’al-
tres mesures encaminades a trencar les barreres econòmi-
ques per accedir a la universitat. Per exemple, durant aquest 
curs els estudiants dels cicles formatius de grau superior de 
formació professional que tinguin matrícula d’honor també 
gaudiran de la gratuïtat de la matrícula universitària com els 
que l’obtenen a batxillerat. 

Si volem reivindicar la formació professional per al nostre sis-
tema productiu, per la necessitat de la nostra societat, però 
també posar-ho en valor en relació amb els estudis supe-
riors, era un pas absolutament imprescindible. Calia acabar 
amb aquest greuge històric i hi hem acabat. De la mateixa 
manera, hem eliminat el recàrrec per segona titulació que 
existia fins avui. Si volem apostar per la formació al llarg de 
la vida, doncs no es pot penalitzar.  En el mateix sentit hem 
augmentat les beques Equitat, que ofereixen ajudes als estu-
diants que queden fora de les beques estatals. I també hem 
ampliant la gratuïtat del preu de matrícula per a víctimes de 
violències masclistes en aquelles víctimes que ho són per 
violències masclistes fora de la parella. Per tant, primer mis-
satge, equitat, i l’equitat també és equitat territorial, i per això 
disposem d’un sistema universitari que s’estén a la Catalunya 
sencera, al conjunt del nostre país. 

En segon lloc, comentava com s’ha d’abordar aquest impres-
cindible relleu generacional de les universitats, i sobretot mi-
llorar les condicions laborals dels docents. Pertanyo a una 
generació que hem tingut l’oportunitat d’accedir a la univer-
sitat del nostre país: tinc companys i amics que gràcies al seu 
esforç, a la seva dedicació, han cursat i han obtingut, doncs, 
estudis de doctorat a Catalunya i fora de Catalunya. Malau-

radament, pocs d’ells han pogut continuar fent recerca als 
centres de recerca i a les universitats del nostre país perquè 
en aquell moment no hi havia les oportunitats per fer-ho. I, 
per tant, és imprescindible que avui continuem posant eines 
i recursos per garantir el relleu generacional.  Com a govern 
ho estem fent perquè volem que la generació que vingui da-
rrere de la meva no es trobi aquelles dificultats que ens vam 
trobar quan excedíem aquest nivell d’estudis, quan excedíem 
aquest nivell de qualificació en un moment de gran recessió 
mundial i de consolidació d’unes polítiques d’austeritat que 
encara tenen efectes avui dia.

Com deia, un bon sistema universitari no es pot mantenir 
amb la precarietat dels docents investigadors. Aquest govern 
ho tenim clar, i ja hem pres i continuarem prenent les mesu-
res per revertir la situació.

Enguany es comencen a veure els fruits del pla del xoc a fa-
vor del relleu generacional i contra la precarització del pro-
fessorat universitari amb la incorporació de 215 nous profes-
sors permanents, molts dels quals estaven com a professors 
associats. Estem afavorint l’estabilització professional del 
personal docent. Això té un impacte positiu per a les univer-
sitats i per als centres de recerca, evidentment, però també 
—i crec que no ho hem d’oblidar— l’estabilització del per-
sonal docent suposa una important millora de la qualitat de 
vida d’aquelles persones que durant molt de temps han tre-
ballat en unes condicions difícils.  Sense cap mena de dubte, 
aquesta no és la universitat que volem.  Per això donem eines 
per canviar-ho i ho estem canviant. Tot aquest procés d’esta-
bilització tindrà continuïtat, com l’augment de les inversions 
en investigació predoctoral.  Aquí crec que també ens hem 
de felicitar pel paper que tindrà el desplegament de la Llei de 
la ciència aprovada amb consens al Parlament de Catalunya 
i que, sense cap mena de dubte, ha de contribuir a enfortir 
el múscul i l’estabilitat d’investigadors en centres de recerca 
i d’universitats. Tenir un full de ruta compartit, permanent, 
amb un ampli consens, ens permet avançar com mai. L’hem 
tingut en altres àmbits,  l’hem tingut en l’àmbit de recerca i 
per això ens hem situat en una bona posició. Hem de com-
plementar-lo amb l’àmbit de transferència de coneixement 
—aquí també incideix la Llei de la ciència— i, sobretot, amb 
el treball conjunt que ha guiat aquests grans acords. En tercer 
lloc, és imprescindible que les grans infraestructures d’in-
novació, de recerca i de coneixement s’enforteixin. Tenim 
un conjunt d’actius capdavanters en molts àmbits a escala 
global, mundial, i en moltes d’altres que encara tenen un 
potencial enorme per desenvolupar.

Configuren un mapa que quan el posem sobre el territori 
veiem que està ben disseminat i  forma una xarxa, una ma-
lla de coneixement extraordinari, de talent i d’excel·lència.  
Com a país l’hem de valorar encara molt més , l’hem de 
potenciar i enfortir per treure’n el màxim rendiment. Per tant, 
aquest sistema de recerca s’ha d’enfortir a partir d’una visió 
integral donant suport a la recerca que es fa a les universitats 
i als centres CERCA.  Un cop més, els recursos i les eines que 
ofereix la Llei de la ciència signifiquen l’oportunitat de fer un 
gran salt endavant, un pas de gegant per a les universitats 
i els centres de recerca, per a les persones investigadores, 
i també és important desenvolupar encara amb molta més 
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força el mecenatge científic. Més inversió pública per a un 
millor servei públic, que alhora es tradueix en més i millors 
oportunitats per al conjunt de la societat.

Queda moltíssima feina per fer, en som conscients.  Les 
intervencions del rector i del president del Consell Social 
han subratllat aquest camí que queda per fer, però crec que 
també és important mirar enrere, ni que sigui tan sols un 
moment, per adonar-nos del camí que hem recorregut, del 
canvi de tendència que s’ha produït, de les retallades de la 
crisi del 2008 que hem deixat enrere. Aquest és el camí a 
seguir, i seguirem potenciant amb tot el convenciment i amb 
la màxima decisió l’ecosistema de ciència, recerca, ensenya-
ment superior del nostre país.

He començant dient que ens hem de sentir orgullosos de 
les universitats catalanes, de tot aquest sistema de recerca 
i de coneixement que tenim arreu del país, que fa que el 
nostre país col·labori i estigui present en desenes i desenes 
de xarxes a escala global, que reverteix en transferència de 
coneixement que encara hem d’aprofitar molt més, i que te-
nim experiències molt positives de les universitats del nostre 
país a l’hora de treballar aquesta recerca de coneixement.

Avui som a la Universitat Rovira i Virgili. La implicació 
d’aquesta universitat amb l’economia i l’estructura produc-
tiva del Camp de Tarragona i de les Terres de l’Ebre és una 
bona mostra d’aquest factor de les universitats com a instru-
ment de desenvolupament econòmic i de generació d’opor-
tunitats per a tothom. Però pel fet de sentir-nos orgullosos del 
sistema de recerca i coneixement no hem de caure mai en 
l’autocomplaença, sinó que ha de ser l’estímul per mantenir 
l’exigència, per seguir avançant, per seguir enfortint el nostre 
sistema.

 Aquesta és la idea que m’agradaria, doncs, que us poguéssiu 
emportar a casa. Sou vosaltres, la comunitat universitària, 
que amb el vostre talent dona forma a aquest sistema d’ex-
cel·lència. Tenim un sistema d’excel·lència perquè tenim 
unes persones excel·lents, i això ens omple d’oportunitats i 
ens projecta el món. Avui hem pogut veure alguns exemples 
d’aquests actius extraordinaris del nostre sistema universitari, 
i hem vist també com la universitat incorpora els aprenentat-
ges de tota una vida professional com a periodista, en aquest 
cas de la Rosa Maria Calaf, que és una referent formada a la 
Universitat Autònoma de Barcelona, reconeguda com a doc-
tora honoris causa per la Universitat Rovira i Virgili amb una 
lliçó magistral que n’ha estat un clar exemple. Parlem, doncs, 
de la importància de la informació contrastada, honesta, 
ben treballada, de com el canvi tecnològic —com ha fet al 
llarg de la història de la humanitat— ens posa nous reptes, 
però també ens ofereix noves oportunitats. I aquestes noves 
oportunitats les aprofitarem i les governarem millor de forma 
democràtica i amb oportunitats per a tothom com més em-
poderada estigui la ciutadania.  L’empoderament té una part 
molt important en el coneixement, en l’accés al coneixement 
i les universitats hi tenen un paper clau.

De la mateixa manera que l’educació, el coneixement ens 
empodera i el bon periodisme garanteix que siguem ciutada-
nes i ciutadans lliures.  Voldria felicitar també  tots els guar-

donats i guardonades amb els premis que avui hem atorgat. 
A totes les persones que sou referents per la qualitat de la 
vostra docència innovadora, i a totes aquelles persones que 
en l’àmbit de la universitat heu impulsat, també, la visió de 
gènere en els estudis universitaris. I que ho feu pensant en 
l’estudiantat, que és aquí on hem de posar el centre de totes 
les decisions quan mirem el conjunt del sistema universitari, 
perquè l’alumnat és el futur del conjunt de la societat, però 
també és el futur de les universitats i del nostre sistema de 
recerca.

A tothom, moltes gràcies pel talent, per la feina, per la de-
dicació, pel compromís, pel treball conjunt. I molt bon curs 
universitari 2023-2024. Moltes gràcies.
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01

03

02

Previ a l’acte d’inauguració 
del curs a l’Aula Magna 
del campus Catalunya.

Benvinguda del Sr. Josep Pa-
llarès Marzal, Rector Magnífic 
de la Universitat de Rovira i 
Virgili.

Inici de l’acte amb actuació a 
càrrec de la Coral de la URV. 
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06

05

Parlament de l’Il·lm. Sr. Rubén 
Viñuales Elías, alcalde de 
Tarragona.

Lliurament de la Medalla de 
la URV a la Dra. María José 
Figueras Salvat, rectora de la 
URV del 2018 al 2022.

Discrus del Sr. Joan Enic 
Carreres, president del Consell 
Social de la URV.
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09

08

Moment de la lliçó inaugural 
a càrrec de la periodista Rosa 
Maria Calaf Solé.

Paraules del Dr. Josep Pallarès 
Marzal, rector de la Universitat 
Rovira i Virgili.

Lliurament de les distincions 
Jaume Vicens Vives a la 
qualitat docent universitària 
i les mencions M. Encarna 
Sanahuja Yll a l’excel·lència en 
la inclusió de la perspectiva de 
gènere en la pràctica docent 
universitària.
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12

11

Cloenda a càrrec del M. Hble. 
Sr. Pere Aragonès i Garcia, 
president de la Generalitat de 
Catalunya.

Moment d’aperitiu entre 
els assistens a la plaça de 
la Concordia del campus 
Catalunya.

Interpretació del Gaudeamus 
Igitur a càrrec de la Coral de la 
URV.
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